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Abstract: The study aimed to know the effect of developing sensory receptors (visual - physical) on the 

performance level of motor sentence on still rings among students of the Faculty of Physical Education and 

Sports Sciences at Palestine Technical University. To achieve this, the study was conducted on purposive 

sample of ( 40  ) students from gymnastics course in physical education department. The researchers used 

the experimental method, According to the experimental design and the study variables, the researchers used 

statistical tests: mean standard deviation, skewedness and T test. The results showed, after applying the 

training program to the members of the experimental group and the regular program to the members of the 

control group, that the proposed training program for sensory receptors, which the experimental group was 

exposed to, has a positive and effective effect in developing static and dynamic balance and related to the 

level of skill performance of the motor sentence on motor sentence on still rings. The researchers recommend 

the need to increase attention to the development of sensory receptors, which appear clearly in balance, which 

plays an important role in improving the level of skill performance in gymnastics, and they also recommend 

the need to conduct similar studies to identify the effect of sensory receptors on gender and different ages. 
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على مستوى أداء الجملة الحركية على جهاز الحلق لدى  بلات الحسيةالمستق " تأثير تطوير 
 طلبة كلية لتربية البدنية وعلوم الرياضة في جامعة فلسطين التقنية " 
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 د. احمد فاروق نصار

 خضوري     -كلية التربية البدنية وعلوم الرياضة / جامعة فلسطين التقنية 
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 الملخص

آداء الجملة ا ركية على  على مسةةةةتو    ،   الجسةةةةدية  -ثير تطوير المسةةةةتقبلحت ا سةةةةية  البصةةةةرية معرفة تأهدفت الدراسةةةةة  لى 
لتحقيق ذلك أجريت الدراسةةة على  و   ، الرياضةةية ج جامعة فلسةةطت التقنية  البدنية و علوم  التربية  كليةطلبة    لد   جهاز ا لق

  ، اسةتددم الباثثا   40  المسةللت لمسةاجم اباز   310   تخصة  التربية الرياضةية والبالع عدده   بعينة عمديه من طلح
الوسةةةةةة    ، لمعالجات الإثصةةةةةةا يةا ا تبعاً للتصةةةةةةمي  التلريبي وم ضةةةةةةوء مت يرات الدراسةةةةةةة اسةةةةةةتددم الباثثالمنهج التلريبي ، و 

وأظهرت النتا ج وبعد تطبيق البرنامج التدريبي على أفراد المجموعة  ا سابي والإنحراف المعياري ومعامل الإلتواء و ختبار  ت  ،  
ذي تعرضةةت  للمسةتقبلحت ا سةية وال  أ  البرنامج التدريبي المقترح  ،التلريبية والبرنامج الاعتيادي على أفراد المجموعة الضةابطة  

لةه المجموعةة التلريبيةة لةه تأثير  وةابي وفعةال ج تنميةة التواز  الثةابةت والمتحرة والمرتبطةة ءسةةةةةةةةةةةةةةتو  اةداء المهةاري لللملةة ا ركية  
ا  ضةةةةرورد زيادد الاهتمام بتنمية المسةةةةتقبلحت ا سةةةةية والو تحهر بشةةةة ل واضةةةة  ج وعليه يوصةةةةي الباثثعلى جهاز ا لق ، 

عب دور هام ج تحسةةةةةت مسةةةةةتو  الاداء المهاري ج الجمباز  ،كما ويوصةةةةةيا  أيضةةةةةا ضةةةةةرورد  جراء دراسةةةةةات  التواز  والذي يل
 مشابهه للتعرف على تأثير المستقبلحت ا سية  على كلح الجنست ومختلف الأعمار . 

 الكلمات الافتتاحية :
 المستقبلحت ا سية ،  الجملة ا ركية ، جهاز ا لق  
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